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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - مجید عشقی 
در دیدار با سید شمس الدین حسینی، 
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس، 
با بیــان اینکه بحث اصلی ســازمان 
و شــورای عالی بــورس، حمایت از 
حقوق ســرمایه گذاران است، گفت: 
برای حمایت از حقوق سرمایه گذاران، 
ســه هدف کلی، یعنی تاکید بر منافع 
بلندمدت، افزایش اثربخشی و کارایی 
نظام نظارتی و تســهیل گری در تامین 
مالی، تشخیص ســرمایه و مدیریت 

ریسک تعریف شده است.
وی بــا بیــان اینکــه ۳۲ درصد 
بــازار مربوط به بخــش خصوصی 
اســت، افزود: طی چند سال گذشته، 
سرمایه گذاری غیرمســتقیم در بازار 
ســرمایه ســیر صعودی داشــته به 
طوری کــه در حال حاضر ETFهای 
بازار، ۳۵ درصــد مجموع معاملات 
را تشــکیل می دهند و این نسبت در 
سال های دورتر بطور متوسط ۵ درصد 

بوده است.
رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار با اشاره به مهمترین چالش های 
موجود در بازار سرمایه افزود: افزایش 
بهای تمام شده در شرکت های بورسی 

درآمد آنها را کاهــش داده و موجب 
کاهش حاشیه ســود شرکت ها شده 

است.
دســتوری  قیمت گــذاری 
چالش های زیــادی ایجاد کرده 

است
عشقی تاکید کرد: قیمت گذاری 
دســتوری صنایــع مختلف کشــور 

را بــا چالش هــای بســیار 
زیادی مواجه کرده اســت. 
همچنین هزینه بالای انرژی، 
آسیب های جبران ناپذیری به 
صنایع مهم و بنیادی کشــور 

وارد کرده است.
وی ادامــه داد: بالا بودن 
نرخ بهره، شــکاف زیاد نرخ 
نیمــا و آزاد و نحــوه تعیین 
و اعــلام قیمــت نهاده ها و 
خــوراک و انــرژی صنایع 

از دیگــر چالش ها به شــمار می رود. 
افزایــش نــرخ اخزا به دلیل انتشــار 
گواهی ســپرده ۳۰ درصد و همچنین 
بنــد س تبصره ۶ قانــون بودجه هم 
زمان تاثیرات منفی بر بازار گذاشــت. 
لذا انتظار مــی رود با احتراز از برخی 
تصمیم گیری هــای غلــط و پشــت 
سرهم، آســیب های بیشتری به بازار 

وارد نشود.

رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار یادآور شــد: صنعــت دارو 
جزو صنایعی اســت که دوره وصول 
مطالبات آنها بالا رفته است به طوری 
که هیچ گونه سرمایه گذاری نمی توانند 
داشته باشند که برای این موضوع هم 
باید چاره اندیشی درست و مدیریت 

شده ای شود.

طرح هــا و لوایح مرتبط با 
بازار سرمایه

عشقی در پایان به برخی از طرح ها 
و لوایح مرتبط با بازار سرمایه اشاره کرد 
و گفت: لایحه تجارت، لایحه اصلاح 
قانــون مالیات های مســتقیم، طرح 
اصلاح قانون بازار اوراق بهادار، طرح 
نظام جامع حسابداری و حسابرسی و 
لایحه مدیریت بدهی های عمومی از 

جمله طرح ها و لوایحی هســتند که 
سازمان بورس با جدیت تمام در حال 
پیگیری برای اصلاح و یا تصویب آنها 

با کمک مجلس است.
در ادامه این جلسه، سید شمس 
الدین حســینی، رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس با بیان اینکه علت حل 
نشدن اغلب موضوعات و مسائل در 
کشور، مستند نشدن تجارب 
موفــق و ناموفــق و مغفول 
مانــدن فراآینــد مدیریت 
دانش است، گفت: تردیدی 
نیســت که دیر یا زود باید به 
این ســمت حرکت کنیم که 
نظام ارزی باید اصلاح شود 
لذا مجلس و دولت موظف 
هستند با کمک و همکاری 
بیــش از پیش خود گام های 
محکمی برای اصلاح امور 
اقتصادی از جمله نظام ارزی بردارند.

ضــرورت پیگیــری امور 
بورسی با کمک رییس جمهور

حسینی اعلام کرد: ضرورت دارد 
ســازمان بورس مسائل اصلی خود را 
طــی نامه ای به رییــس جمهور ارائه 
کند تا رسیدگی به این موضوعات در 
اولویــت برنامه دولت چهاردهم قرار 
گیرد. برهمین اســاس بانک مرکزی 

و وزارت اقتصــاد هــم می بایســت 
اقداماتی انجام دهند تا بورس با برخی 
تصمیم گیری ها دچار نوسان و چالش 
نشــود.رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلــس تاکید کرد: ســازمان بورس 
می بایســت با همــکاری ارکان بازار 
ســرمایه و برگزاری جلساتی با دیگر 
کمیسیون های مجلس از جمله برنامه 
و بودجــه، انــرژی و و... در تعامل با 
پارلمان برای رفع مسائل بازار سرمایه 
رویکردی فعال تر اتخاذ کند، مســلما 
مجلــس نیز از این موضوع اســتقبال 

خواهد کرد.
اصلاح ســه مولفه حمایت، 

قیمت و نظارت
وی یادآور شــد؛ تــا مادامی که 
ســه مولفه اصلــی حمایت، قیمت و 
نظارت اصلاح نشــود، اقتصاد کشور 
رشد نخواهد کرد. سازمان بورس در 
کنــار فعالیت های فنی و تکنیکی باید 
یکسری تعاملات نهادی هم در دستور 
کار خود قرار دهد تا به نتیجه درستی 
برای رفع موانع پیش روی خود برسد.
حســینی تاکیــد کــرد: نباید 
حکمرانــی دولت باعــث اخلال در 
حقوق مالکانه شــود که در سال های 
اخیــر در صنایع مختلف شــاهد این 

معضل بوده ایم.

عشقی در دیدار با رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد؛

چالش های کلان و دغدغه های 
فعالان بازار سرمایه

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس درباره چالش های کلان و دغدغه های فعالان 
بازار سرمایه و لوایح و طرح های مرتبط با این بازار در مجلس و همچنین پیگیری جدی برای تصویب آنها، در دیدار کرد.

برای حل بحران مسکن، باید دولت 
تسهیلگر باشد نه گران کننده شهر!

گروه اقتصادی -  یک کارشناس مسکن گفت: بهترین روش برای مدیریت 
حوزه مسکن کشور، ارایه خدمات روبنایی و فراهم کردن زیرساخت ها از جمله 
عرضه زمین برای مردمی سازی است. دولت چهاردهم در حالی کار خود را آغاز 
می کند که مساله مسکن هنوز یکی از مسائل حل نشده کشور است. اما دولت 
کوله باری از تجربه سال های قبل را در این حوزه دارد. از بین این تجربه ها می توان 
به مسکن مهر و در نهایت عرضه زمین و مردمی سازی اشاره کرد. همان تجربیاتی 
که امروز نتایج دقیقی به دست دولت داده و مشخص کرده بهترین راه برای حل 
مشــکلات مسکن، عرضه زمین و مردمی سازی است. راهکاری که می توان با 
آن، این شرایط سخت را سریع تر و رضایتبخش تر حل کرد. عباس جهانبخش 
عضو هیأت عملی دانشگاه هنر اصفهان در خصوص راهکار برون رفت دولت 
چهاردهم از بحران مسکن به خبرنگار مهر گفت: دولت های گذشته، مدل های 
مختلفی از شیوه های متفاوت برای حل بحران مسکن را استفاده کرده اند. از مدل 
حصر زمین شهری و در نتیجه گران کردن شهر و مسکن مهر تا مدل واگذاری 
زمین برای ساخت خانه های یک طبقه در نهضت ملی مسکن از انواع شیوه هایی 

بوده که در این سال ها مورد استفاده قرار گرفته است. 
در نتیجه همه این تجربیاتی که در این سال ها کسب شده، بیشترین سرعت 
ساخت برای واگذاری زمین به مردم و مردمی سازی مسکن بوده است. مدلی که 
دولت سیزدهم با عملگرایی به آن رسید. وی افزود: در حالی که معادلات نظری 
حرکت به سمت مردمی سازی را درست نمی دانست اما در عمل بود که دولت 
متوجه شد، هر چه در ساخت مسکن ورود نکند، مردم رضایت بیشتری دارند 
و محلی برای اختلاف بین مردم، پیمانکار و نارضایتی از دولت ایجاد نمی شود. 
چون اگر یکی از طرفین به تعهد خود عمل نکند، دولت باید پاســخگو باشد. 
جهانبخش در مورد بهترین مدل تولید مسکن برای گذر از بحران این روزهای 
مســکن اظهار کرد: بهترین روش فراهم کردن زیرســاخت ها و ارائه خدمات 
روبنایی از جمله عرضه زمین برای مردمی سازی است. البته نیاز است یک وجه 
جمعی وجود داشــته باشد. آقای عبدالعلی زاده در زمان وزارت اعتقاد داشتند، 
نباید به محدوده شــهرهای حتی یک وجب اضافه شود تا شهر گران شده و از 
مهاجرت به آن ها جلوگیری شــود. به طبع، این یک روش است ولی در مقابل 
آن می توان خانه خوب با قابلیت تولید و اشتغال را در مناطقی که از منظر آمایش 
ســرزمینی مناسب هســتند، اعطا کرد تا تقاضای مهاجرت به شهرهای بزرگ 
پایین بیاید. این کارشــناس مسکن تصریح کرد: یعنی به جای آنکه زندگی در 
شهرهای بزرگ را گران کنیم تا به آن ها مهاجرت نشود، می توان در دیگر مناطق 
کشــور جذابیت های بیشتری ایجاد کرد تا نیاز به مهاجرت به شهرهای بزرگ 
وجود نداشته باشد. دولت سیزدهم نیز با همین نگاه در »بنیاد مسکن« به دنبال 

جذابیت هایی از این دست و در نتیجه مهاجرت معکوس بود. 
عضو هیأت علمی دانشــگاه اصفهان درباره چگونگی ایجاد شــهرهای 
جذاب جدید در دولت سیزدهم توسط بنیاد مسکن بیان کرد: دولت سیزدهم 
قول ساخت یک میلیون واحد روستایی را داد و شواری عالی مسکن نیز مصوب 
کرده بود تا جای ممکن، این مســکن ها معیشت محور باشند. به بیان دیگر، به 
جای آنکه روســتا را به یک شــهر کوچک تبدیل کنند، امکانات تولید صنایع 
کوچک مقیاس، دامی، زراعی و باغی را در روســتاها نگیرند؛ به عنوان نمونه 
می توان به روستای قشلاق زنجان اشاره کرد که در آن منطقه، عرضه خانه هایی 
با متراژ ۴۵۰ متری انجام شد. همچنین مسیر دامی از مسیر انسانی جدا شد که 
در نتیجه آن امروز چند هزار رأس دام در این منطقه وجود دارد و آنجا خوش 
نشین نشده است. شرایط به گونه ای بوده که در این روستا امروز کسی جویای 
شغل نیست و همگی راضی هستند. دیگر روستاها نیز بهتر است از همین مسیر 
بگذرند. این کارشناس مسکن در ادامه تاکید کرد: پیشنهاد می شود، دولت هرگز 
به سمت تصدی گری مسکن نرود. زمین را به مردم واگذار کند و خود در نقش 
تسهیل گر و ناظر ظاهر شود. در آخر نیز به جای آنکه جذابیت را از کلانشهرها 
با گران کردن، بگیرد. گیرایی زیســت مناطقی که بر اســاس آمایش سرزمینی 
برای ساخت مناسب هستند را بالا برده تا مهاجرت به کلانشهرها کاهش پیدا 
کند. چون بر اساس آمارها گران کردن شهرها عامل جلوگیری از مهاجرت به 
آن ها نشد. جهانبخش گفت: در حالی که همین گران کردن شهرها پیامدهای 
منفی مانند سختی زندگی مردم، بالا رفتن سن ازدواج، ایجاد بی عدالتی، ایجاد 
مشکلات فرهنگی و حاشیه نشینی را ایجاد کرد. با همه این مواردی که بیان شد 
می توان نتیجه گرفت، تنها راهکار ایجاد شغل به شکل اشتغال کوچک مقیاس 
و مردم پایه برای شهرهای کوچک است که جذابیت در این شهرها ایجاد کرده 

و آن ها را مولد می کند.

گــروه اقتصادی - به گفته عضو 
هیــات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران، 
آمار رســمی گمرک کــه موید کاهش 
چشــمگیر تراز تجاری کشور در سال 
گذشــته اســت، به اضافه ارزش سهام 
شــرکت های صادرات محور در بازار 
ســرمایه گویای این بوده که در دولت 
گذشته تجارت غیرنفتی ایران روزهای 

خوبی را تجربه نکرد.
حســین ســلاح ورزی، عضو 
هیات نماینــدگان اتاق بازرگانی ایران 
در ارزیابی تجــارت خارجی ایران در 
دولت گذشته توضیح داد: آنچه درباره 
تجارت خارجی ایران در ســال ۱۴۰۲ 
مســلم و مبرهن اســت، این است که 
براساس آمار رسمی منتشرشده از سوی 
گمرک جمهوری اســلامی ایران تراز 
تجاری کشــور در این سال بیش از ۱۶ 
میلیارد دلار کاهش داشته و در این سال 
واردات از صادرات پیشی گرفته است، 
این رقم با احتساب این موضوع اعلام 
می شــود که همواره برای ارزیابی تراز 
تجاری کشور صادرات غیرنفتی مورد 

محاســبه قرار می گیرد. در اوایل سال 
۱۴۰۲، تداوم جنگ اوکراین و روسیه و 
افزایش تورم در امریکا شرایطی را فراهم 
آورد که امریکا فشارهای وارد بر ایران 
را در فروش نفت کمتر کرد و در همین 
حال افزایش قیمت نفت هم سبب شد 
درآمدهــای ایران از محل فروش نفت 
افزایش یابد فارغ از اینکه درآمد حاصل 
از فروش نفت به کشور منتقل شده یا نه، 
اما به هر حال آمارها گویای این اســت 
که در سال گذشته صادرات نفتی کشور 
افزایش پیدا کرده بود.  با این حال میزان 
منفی شدن تراز تجاری کشور در سال 
۱۴۰۲ از ســال ۱۳۹۰ تا این سال سابقه 
نداشته است اما در سال ۱۴۰۲ دولت با 
آمارسازی و آماربازی صادرات نفتی را 
در سنجش تراز تجاری کشور به حساب 
آورد.   رئیس پیشین اتاق بازرگانی ایران 
ادامه داد: آنچه بیش از هر چیز در ســال 
۱۴۰۲ به این میزان از منفی شدن ترازی 

تجاری کشــور انجامید، سیاست های 
ارزی و سیاســت های تجاری دولت 
بــه ویــژه پیمان ســپاری ارزی و الزام 
صادرکنندگان بــه رفع تعهدات ارزی 
در ســامانه نیما بود؛ این الزامات سبب 
شد صادرات برای طیف گسترده ای از 
بازرگانان توجیه اقتصادی نداشته باشد 
و آنهــا صادرات خود را کاهش دهند و 
علاوه بر اینها بی ثباتی در قوانین تجاری 
و اتخاذ تصمیمات ناگهانی و یک شبه 
بــه بهانه تنظیم بــازار داخلی هم مزید 
بر علت بود و این امر گاه به از دســت 
رفتن بازارهــای صادراتی می انجامید.  
افــزون بر ســال ۱۴۰۲ در ســه ماهه 
نخســت سال ۱۴۰۳ نیز شرایط چندان 
مطلــوب بازرگانان نبــود و اکنون نیز 
قطعی گسترده برق در تابستان می تواند 
به کاهش عرضه انــواع کالا و در ادامه 
افت صادرات بینجامد. بنابراین تجارت 
غیرنفتی ایران از ســال گذشته تاکنون 

روزهای خوبی را تجربه نکرده است. 
این عضــو هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانــی ایران در ادامه به چالش های 
خارجــی تجــارت ایــران پرداخت 
و توضیــح داد: ایــن معضــلات در 
شرایطی گریبانگیر صادرکنندگان شده 
کــه تحریم ها، مشــکلات مربوط به 
اف ای تــی اف و چالش های مربوط به 
معاملات بانکــی همچنان پیش روی 
بازرگانان ایران قرار دارد. در سال ۱۴۰۲ 
فرصت هایی بــرای تقویت صادرات 
غیرنفتی ایران وجود داشت؛ از جمله این 
فرصت ها افزایش قیمت ارز در کشور 
بود، این اتفاق می توانست صادرات را 
برای بازرگانان ایرانی توجیه پذیرتر کند 
و همچنین بروز جنگ میان روســیه و 
اوکراین می توانست به تقویت حضور 
برخی کالاهای ایرانی در بازار روســیه 
بینجامد اما سیاست های تجاری و ارزی 
کشور فرصت بهره برداری حداکثری از 

ایــن فرصت هــا را از بازرگانان بخش 
خصوصــی گرفــت.  ســلاح ورزی 
همچنین اظهــار کرد: موضوع دیگری 
که سال گذشــته در تجارت خارجی 
ایران مشکل ساز شــد اتفاقاتی بود که 
در عــراق افتــاد؛ در حالی که عراقی ها 
به دنبال اعتباربخشی به پول ملی خود 
بودنــد، امریکا حلقه تحریم ها را بالاتر 
بــرد و دلار نیز در عراق دونرخی شــد 
و نــرخ ارز در صرافی های عراق و بازار 
آزاد ۱۵ تا ۲۰ درصد بیشتر از نرخ رسمی 
ارز در این کشــور شد، این اتفاق سبب 
شد که خریدار عراقی در معامله با تاجر 
ایرانی ۲۰درصد هزینه بیشتری متحمل 
شــود و این از قدرت رقابت کالاهای 
ایرانــی در بازار عــراق بکاهد.   وی در 
نهایت به تاثیر کاهش صادرات ایران در 
بازار سرمایه پرداخت و گفت: پیامدهای 
کاهش صادرات غیرنفتی علاوه بر آمار 
گمرک در بازار سرمایه هم نمایان است، 

از ابتدای سال گذشته تاکنون قیمت ارز 
در کشــور جهش چشمگیری داشته و 
بــا توجه به افزایــش درآمدهای ارزی 
شــرکت های صادرات محور نماد این 
شرکت ها در بورس باید تقویت می شد 
و ارزش آنهــا بالا می رفت چون درآمد 
و ســود آنها افزایش پیدا کرده بود و این 
اتفاق همچنین می توانســت به بهبود 
شــاخص بورس بینجامــد اما چون 
شرکت های صادرات محور نتوانستند 
از محــل صادرات نفعی ببرند می بینیم 
که بازار سرمایه هم حال و روز خوشی 

ندارد.

گروه اقتصادی - رییس ســتاد 
نوســازی ناوگان گفت: برای ترخیص 
خودروهای کارکــرده، ۲ تا ۷ گواهی 
اســقاط نیاز اســت و این تعداد به نوع 

خودرو و رتبه انرژی بستگی دارد.
مهــران ســالاریه در خصوص 
آئین نامه اجرایی واردات خودروهای 
دست دوم گفت: برای واردات خودرو 
به داشــتن خودرو فرســوده و یا اینکه 
خودرو فرســوده به نام خود واردکننده 

باشــد تــا در هنگام شــماره گذاری، 
خودرو فرسوده را اسقاط و عوارض را 
به ستاد نوسازی ناوگان ارائه کند، نیازی 
نیســت. رئیس ستاد نوسازی ناوگان و 
اسقاط خودروهای فرسوده با بیان اینکه 
در آئین نامه هم قید شــده که نیازی به 
داشتن خودروی فرسوده نیست، افزود: 
متقاضی در مرحله ترخیص و زمانی که 
به شماره گذاری خودرو نیاز دارد باید 
به سامانه ســتاد نوسازی مراجعه و در 

آنجا گواهی اسقاط را با مبلغ ۳۵ میلیون 
تومان خریداری کند )این مبلغ توسط 
سازمان حمایت از مصرف کننده تعیین 
شده اســت(، بعد از آن می تواند مجوز 
شــماره گذاری را دریافت و خودرو را 

ترخیص کند.
سالاریه در خصوص تعداد گواهی 
اســقاط مورد نیاز، گفت: در ترخیص 
خودرو ۲ تا ۷ گواهی اسقاط نیاز است 
و ایــن تعــداد به نوع خــودرو و رتبه 

انرژی بســتگی دارد. این مورد در آئین 
نامه اجرایی ماده ۱۰ قانون ســاماندهی 
صنعت خودرو کاملًا مشخص شده و 
متقاضیان می توانند بر اساس آن گواهی 
اســقاط را خریداری و خودروی مورد 
نظر را شــماره گذاری کنند. نکته دیگر 
در خصوص واردات خودروهای برقی 
و خودروهای هیبریدی کامل است که 
این دسته از خودروها مشمول تخفیف 
در ارائه گواهی اســقاط خواهند شد. 

متقاضیــان می تواننــد از این فرصت 
استفاده و خودرو با آلایندگی کمتر وارد 

و عوارض کمتری برای شماره گذاری 
پرداخت کنند.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
شــرکت ملــی صنایع پتروشــیمی با 
تشریح فرصت های توسعه ای صنعت 
پانزدهمین  برگــزاری  پتروشــیمی، 
همایش بین المللی صنعت پتروشیمی 
ایــران را راهبردی مؤثر به منظور تحقق 
شعار سال برای افزایش تولید با حداکثر 

جذب مشارکت مردمی دانست.
مرتضی شاهمیرزایی پانزدهمین 
همایش بین المللی صنعت پتروشیمی 
ایــران )IPF( را لنگرگاه مطمئنی برای 
تبــادل دانــش، تخصــص و تجارب 
داخلی و ارتباطات بین المللی برشمرد 
و تصریح کرد: پاســخ به پرسش هایی 
در زمینــه چشــم اندازهای اقتصادی، 
فناوری و دیپلماسی پیش  روی صنعت 
پتروشیمی ایران از مهم ترین محورهای 
اصلی است که در این دوره از همایش 
پیگیری می شــود.وی توسعه زنجیره 
ارزش و مدیریــت کربــن در صنعت 

پتروشیمی را از مهم ترین رویکردهای 
همایش بین المللی صنعت پتروشیمی 
ایران دانســت و ادامه داد: برگزاری این 
رویــداد در جهت گیری های صنعت 
پتروشــیمی و کلان روندهایی که باید 
در پیش گیرد تا سوگیری های صحیحی 
در آینــده اقتصاد ایران و جهان داشــته 
باشد، مؤثر اســت . مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع پتروشــیمی گفت: استفاده 
از فناوری های دیجیتال و فرصت ها و 
چالش های به کارگیری هوش مصنوعی 
از دیگــر محورهای قابل بحث در این 
رویداد بین المللی اســت. ظرفیت های 
دیپلماســی و فرصت های منطقه ای و 
بین المللی که می تواند در خدمت صنایع 
پتروشــیمی جهــان و به ویژه صنعت 
پتروشــیمی ایران قرار گیــرد، باید در 
همایش بین المللی صنعت پتروشیمی 
ایران مطرح و بررســی شده درباره آن 
تبادل نظر شــود.  صادرات محصولات 

و خدمــات فنی و مهندســی که هر دو 
در زمینه صنعت پتروشیمی حرف های 
بســیاری برای مطرح کــردن دارند و 
تشریح فرصت های توسعه ای که برای 
صنعت پتروشــیمی ایران وجود دارد، 
از دیگر اهــداف اصلی برگزاری دوره 
پانزدهم همایــش بین المللی صنعت 
پتروشیمی ایران است. مناطق توسعه ای 
صنعت پتروشیمی و مناطق تازه ای که 
به عنوان پایگاه های علــم و فناوری و 
شیمی شهرها در حال بررسی است، در 
همایش بین المللی صنعت پتروشیمی 
ایران امســال بحث و بررسی خواهند 
شد.به گفته شاهمیرزایی، فناوری های 
توســعه یافته تازه ای کــه در صنعت 
پتروشیمی کاربرد دارند و خوراک هایی 
متنوع کــه می تواند به جــای خوراک 
قدیمی، در دسترس صنعت پتروشیمی 
قرار گیرند، فرصت های سرمایه گذاری 
و روش هــای تأمین مالــی طرح ها و 

استفاده از دانش های موجود در داخل 
کشور برای خدمت به محیط زیست و 
مدیریت کربن، از موضوع های مهمی 
است که در صنعت پتروشیمی پیگیری 
می شود. وی با اشاره به اینکه مدیریت 
مصرف انرژی و بهینه سازی فرایندهای 
مصرف انرژی در صنعت پتروشــیمی 
از دیگر موضوع های اساســی اســت 
کــه در پانزدهمین همایش بین المللی 
صنعت پتروشــیمی مطرح و بررسی 
می شود، گفت: موضوع مهم مدیریت 
انرژی همســو با حفظ محیط زیست 
ازجملــه جمع آوری گازهــای همراه 
کــه موفقیت هایی در چند ســال اخیر 
در این زمینه محقق شــده، از ســوی 
صاحب نظــران در این همایش تبیین و 
تشریح می شود. مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی بررسی فرایندهایی که 
می توانند در اقتصادی کردن واحدهای 
صنعت پتروشیمی از طریق به کارگیری 

دانش روز و فناوری های نو و یا تجارب 
ارزشمند فعالان این صنعت مؤثر باشند 
و مدیریــت مصــرف آب و بــرق در 
صنعت پتروشیمی و ارائه راهکارهایی 
از ســوی نخبگان برای رفع چالش ها و 
مشکلاتی را که در این بخش متوجه این 
صنعت است، از دیگر اهداف برگزاری 
این همایش برشــمرد. شــاهمیرزایی 
یادآور شــد: زنجیره تأمین و لجستیک 
صنعت پتروشیمی افزون بر تأمین کالا 
و تجهیزات برای بازاریابی و صادرات 
محصولات نیز از موضوعات راهبردی 
است که در همایش بین المللی صنعت 
پتروشیمی پیگیری خواهد شد. وی با 
اشــاره به اینکه سال ۱۴۰۳ با تدبیر مقام 
معظم رهبری به نام سال »جهش تولید 
با مشارکت مردم« نام گذاری شده است، 
تصریح کرد: تلاش می شود راهکارهای 
نیل به این راهبرد ملی یکی از خروجی ها 
و نتایج برگــزاری پانزدهمین همایش 

بین المللی صنعت پتروشــیمی ایران، 
با مشــارکت صاحب نظــران و فعالان 
این صنعت باشــد تا مشــخص شود 
که چگونه می توان بیشــترین تولید را 
با حداکثر جذب مشــارکت مردمی با 
ظرفیت های کنونی در سال ۱۴۰۳ رقم 
زد. معاون وزیر نفت رویکرد همایش 
پانزدهم بین المللی صنعت پتروشیمی 
ایران را علمی و کارشناســی دانست و 
گفت: تلاش می کنیم در فضایی علمی 
و تخصصــی چالش ها و ظرفیت های 
صنعــت پتروشــیمی از ابعاد مختلف 
بررســی شــود تا فضایی برای ارتقای 
هرچــه بیشــتر صنعت پتروشــیمی 
کشور فراهم شود. پانزدهمین همایش 
بین المللی صنعت پتروشــیمی ایران 
)IPF( به میزبانی شــرکت ملی صنایع 
پتروشیمی با محور »فناوری پاک« ۱۴ و 
۱۵ مرداد ۱۴۰۳ در سالن همایش های 

صداوسیما برگزار می شود. 

سلاح ورزی عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران:

افت تراز تجاری در دولت سیزدهم از سال ۹۰ بی سابقه بود

معاون وزیر نفت تشریح کرد؛

گروه اقتصادی  - بنابر گفته مسئولان،  
پالایشــگاه بندرعبــاس، شــرکت صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس در مجموع ۵ هزار 
میلیــارد تومان و مپنا هم حدود ۵۵۰ میلیارد 
تومان از سود سهام عدالت را واریز نکرده اند.  
واریز سود سهام عدالت عملکرد مالی 
سال ۱۴۰۱ شرکت ها که همچنان به ایستگاه 
پایانی نرسیده و پرونده آن باز است سود سهام 
عدالتی که مرحله اول آن آذرماه سال گذشته 
پرداخت شــد و مرحله دوم واریز آن هم ۲۴ 
اسفندماه بود.ســودی که پیش از این در ۲۸ 
فروردین ماه مجید عشــقی رئیس سازمان 
بورس در رســانه ملی با اشــاره به آن اظهار 

کرده بود: مجموعه اتفاقاتی رخ داد که سبب 
شــد برخی شرکت ها تخلفی داشته باشند و 
نتوانند ســود سهام عدالت را پرداخت کنند 
این شرکت ها اکثرا با کمبود نقدینگی مواجه 
هستند ما هم توصیه کردیم که باید سود سهام 
عدالت پرداخت شــود امیدواریم تا خرداد 
بتوانیم این سود ها را جمع آوری و مابقی سود 
سهام عدالت را پرداخت کنیم البته باید زمان 
دقیق آن را شورای عالی بورس مشخص کند.

به تازگی هم محمود حسنلو معاون فناوری و 

توسعه نوآوری سپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تســویه وجوه اعلام کرده اســت:  
حدود ۱۰ درصد از کل مبلغ کل ســود سهام 
عدالت برای واریز باقی مانده اســت که هر 
زمانی که این مبلغ واریز شــود تقدیم مردم 

می شود. 
شرکت ها هشت ماه وقت قانونی برای 
واریز ســود دارند که شرکت سپرده گذاری 
نیــز منتظر بود که این پــول را دریافت کند 
و به حســاب مردم واریز کند ولی متأسفانه 

این شــرکت ها پولی واریز نکردند و در این 
زمینه تخلف کردند. عدم واریز ســود سهام 
عدالت سبب شد برخی از مخاطبان نسبت 
بــه این موضوع گلایه مند شــوند در همین 
زمینه خانم راضی گفت: ســود من سهامدار 
در جیب چند شرکت است و نهاد های متولی 
برای آن هیچ اقدامی نمی کنند همین هم سبب 
می شود شرکت ها بی خیال و بی اعتنا نسبت 
به سهامداران باشند. همچنین آقای موسوی 
دیگر مخاطب گفت: مگر بنا نبود سود سهام 

عدالت و تسویه خرداد ماه باشد چرا محقق 
نشد پس تکلیف سهامدارا چه می شود نباید 
شرکت های متخلف جریمه شوند. پیش از 
ایــن هم آقای صفری خواه بیان کرده بود: بنا 
بود سود سهام عدالت خرداد واریز شود ولی 
همچنان خبری از این سود نیست به سبب این 
که با شــرکت های متخلف قاطعانه برخورد 
نمی شود آنها هم به خود اجازه می دهند حق 
سهامداران را پایمال کنند سازمان بورس باید 

مطالبه گر حق سهامداران باشد.

ولی الله جعفری مدیر نظارت بر ناشران 
ســازمان بورس در همین راســتا بیان کرد: 
همچنان خبری از واریز ســود سهام عدالت 
از سمت ســه شرکت نیســت. پالایشگاه 
بندرعباس ۲ هزار میلیارد تومان، شــرکت 
صنایع پتروشــیمی خلیج فــارس ۳ هزار 
میلیــارد تومان و مپنا هم حدود ۵۵۰ میلیارد 
تومان از سود سهام عدالت را واریز نکرده اند. 
مدیر نظارت بر ناشــران ســازمان بورس و 
اوراق بهادار در پاســخ به این پرســش که با 

این شرکت ها آیا برخوردی صورت خواهد 
گرفت؟ اظهار کرد: گزارش تخلف احتمالی 
برای این شرکت ها تهیه و به مراجع رسیدگی 
به تخلفات هم ارســال شده است. اما اکنون 
چیزی که مهم است این خواهد بود که بتوانیم 
با پیگیری های خود ســود سهام عدالت را 
کامل وصول و الباقی ســود سال ۱۴۰۱ را به 

حساب مشمولان واریز کنیم. 
حالا باید منتظر ماند و دید ســرانجام 
تکلیف واریز مرحله سوم و تسویه سود سهام 
عدالت عملکرد مالی ۱۴۰۱ مشخص می شود 
یا همچنان باید سهامداران چشم انتظار واریز 

این سود باشند.

۵ هزار و ۵۵۰ میلیارد تومان سود سهامداران عدالت در اختیار ۳ شرکت متخلف

ســازمان بورس می بایست با همکاری 
ارکان بازار سرمایه و برگزاری جلساتی 
با دیگر کمیســیون های مجلس از جمله 
برنامه و بودجه، انرژی و و... در تعامل با 
پارلمان برای رفع مسائل بازار سرمایه 
رویکردی فعال تر اتخاذ کند، مسلما مجلس 
نیز از این موضوع استقبال خواهد کرد.
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